

Foreword from the Editor-in-Chief

Jon M Truby*

College of Law, Qatar University, Doha,
Qatar

*Email: jon.truby@qu.edu.qa

International Review of Law seeks to promote positive and rational legal developments across borders and cultures, seeking to develop the law and improve legal scholarship. 2013 was a year that saw much change internationally and the need for constructive dialogue was clear. From our base in Qatar, we are well-placed to help build bridges and debate new ideas. Being a bilingual and open-access general law journal allows us to be a venue where readers can learn from one another. Indeed, the development of law in particular fields today happens simultaneously in different nations and is not isolated. Distinguished authors from around the globe have thus contributed in varying fields of law. We receive articles on an array of topical matters concerning legal developments that are of relevance to certain jurisdictions, and from which all jurisdictions can learn.

The journal has been noted for its high quality and far-reaching ambition. Much of this results from its stringent peer reviewing process to ensure that each article reaches its full potential to be included. We rely on the most respected scholars in particular fields in this process. We are grateful for the vast support network that helps us achieve our goals.

In continuation of our project, we present the latest volume of the *International Review of Law* covering the Summer and Winter 2013 issues. The Summer 2013 issue has articles on construction law and dispute resolution, developments in Islamic law, medical law, corporate law and criminal law. Meanwhile the Winter 2013 issue covers topics including admiralty law, corporate law, energy law, international law, medical law and telecommunications law. We are delighted with the quality and diversity of authors who have contributed important pieces from across the world.

International Review of Law has tens of thousands of readers, with its topical multi-jurisdictional discourse prompting wide-scale global attention. Thousands of hard copies of the journal are shipped to the far corners of the world. It is freely available online. It has been indexed in major systems, cited and referenced to an impressive level. We make every effort to maximise its potential and ensure its recognition.

To achieve all we have done and ensure authors can continue to publish without cost, we are thankful for the continual support we have received from our university management, and particularly Qatar University's President, Professor Sheikha Abdulla Al-Misnad as well as the leadership of the College of Law. We are also grateful for the daily support we receive from our publishers Bloomsbury Qatar Foundation/QScience.com.

We are always grateful for the leadership of his Highness the Emir, Sheikh Tamim bin Hamad bin Khalifa Al Thani, whose vision has enabled Qatar University and our journal to achieve success.

[http://dx.doi.org/
10.5339/irl.2013.11](http://dx.doi.org/10.5339/irl.2013.11)

© 2014 Truby. Licensee Bloomsbury Qatar Foundation Journals. This is an open access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License CC BY 4.0 which permits unrestricted use, distribution and reproduction in any medium, provided the original work is properly cited.

افتتاحية رئيس التحرير

تسعى "المجلة الدولية للقانون" إلى تعزيز المستجدات القانونية الإيجابية والمنطقية عبر الحدود والثقافات، أملاً منها في تطوير القانون وتحسين المعرفة القانونية. لقد شهد عام 2013 المنصرم العديد من التغييرات على الصعيد العالمي واتضح جلياً مدى الحاجة إلى إقامة حوار بناء، وقد أسهم تواجدها في قطر في المساعدة على بناء الجسور ومناقشة الأفكار الجديدة. تتميز المجلة بأنها مجلة قانونية عامة تتبع منهج الوصول الحر وتصدر باللغتين العربية والإنجليزية، مما يجعلها منبراً يتيح للقراء التعلّم والاستفادة من بعضهم البعض. ولا يخفى على أحد أن تطور القانون اليوم في مجالات معينة لا يحدث بمعزل بل يتردد صدها في مختلف الدول. ومن ثم فقد أسهم الكتاب المتميزون حول العالم في مجالات متباينة في القانون. وتصلنا مقالات تتناول عدد من القضايا الراهنة التي تخص المستجدات القانونية في بعض الاختصاصات القضائية، والتي تنعكس فائدتها على جميع السلطات القضائية.

لقد اشتهرت المجلة بجودتها العالية وطموحها بعيد المدى، وذلك بسبب حرصها الشديد على اتباع إجراءات محكمة في تقويم البحوث علمياً من خلال عملية مراجعة النظراء أو التحكيم العلمي بحيث تضمن أن تحقق كل مقالة أعلى مستوى ممكن من الجودة قبل نشرها. فنحن نتعاون مع أكثر الباحثين المرموقين في مجالات متخصصة عند تحكيم المقالات. ولذلك فنحن ممتنون لشبكة الدعم الواسعة التي تساعدنا من أجل تحقيق أهدافنا.

واستكمالاً لمشروعنا، يسعدنا تقديم أحدث مجلدات "المجلة الدولية للقانون"، والذي يضم الأعداد الصادرة في صيف وشتاء عام 2013. يحتوي إصدار الصيف لعام 2013 على مقالات حول قانون البناء وتسوية المنازعات، والمستجدات في الشريعة الإسلامية، والقانون الطبي، وقانون الشركات، والقانون الجنائي. أما إصدار الشتاء لنفس العام يتناول موضوعات تشمل القانون البحري، وقانون الشركات، وقانون الطاقة، والقانون الدولي، والقانون الطبي، وقانون الاتصالات. ونفخر بتنوع وكفاءة الكتاب الذين أسهموا معنا في إثراء المجلة بمشاركات مهمة من جميع أنحاء العالم.

تتشرف "المجلة الدولية للقانون" بعشرات الآلاف من القراء، حيث تحظى باهتمام عالمي واسع النطاق بفضل خطابها الموضوعي متعدد الاختصاصات. ويجري شحن آلاف النسخ الورقية إلى أقاصي العالم، فضلاً عن إتاحة محتوى المجلة مجاناً عبر الإنترنت. لقد حققت المجلة مركزاً في فهرس الأنظمة الرئيسية، حيث زاد مؤشر الاستشهاد بها أو الاقتباس منها بشكل مبهٍر. ومن ثم فإننا لا ندخر مجهوداً لتعزيز فائدتها وضمان تميزها.

وأود أن أتقدم بجزيل الشكر والعرفان لإدارة الجامعة، وبالأخص رئيس جامعة قطر، الدكتورة شيخة بنت عبد الله المسند، وكذلك المسؤولين في كلية القانون، على الدعم المتواصل الذي قدموه للمجلة لتحقيق كل هذه الإنجازات، وعلى دعم الكتاب للمساهمة والنشر معنا دون تحمل أي تكاليف. كما أننا ممتنون للدعم اليومي الذي نتلقاه من جهات النشر، بلومزبري- مؤسسة قطر للنشر وموقع QScience.com.

وتقديرنا وامتناننا موصول لقيادة صاحب السمو، أمير قطر، الشيخ تميم بن حمد بن خليفة آل ثاني، حيث أسهمت رؤيته في تحقيق النجاح الذي وصلت إليه جامعة قطر ومجلتنا.